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دیدگاه خود در مورد مطالب و گزارش اصلی این صفحه را به صورت پیامک با شماره 3۰۰۰1۴1۴۲۸ در میان بگذارید.

در حالی که گروه خودروسازی سایپا اعلام کرده است 
که تحویل ساینا به جای کوییک و تیبا بنزینی به جای 
دوگانه سوز آن اجباری نیست اما زمان تحویل کوییک  

و تیبای دوگانه سوز را مشخص نکرده است.
روابط عمومی شــرکت خودوسازی ســایپا  با ارسال 

اطلاعیه ای به خبرگزاری فارس آورده  اســت:  ضمن عذرخواهی 
از مشتریان به خاطر تأخیرهای به وجود آمده به اطلاع می رساند 
تحریم های ظالمانه و عدم ایفای تعهدات توسط برخی شرکت های 

خارجی تأمین کننده قطعات مورد استفاده در تولید 
خــودرو کوییــک و خودروهای دوگانه ســوز باعث 
شــده تا تحویل ایــن خودرو با تأخیر مواجه شــود 
لذا با درخواســت برخی از مشــتریان در خصوص 
تحویل خودرو جایگزین، گروه سایپا اقدام به ارسال 

دعوتنامه های خودرو ساینا اتوماتیک و تیبا معمولی کرده است.
در این بخشنامه مشــتریانی که اقدام به ثبت نام خودرو کوییک 
نموده اند می توانند به اختیار مدل خودرو ثبت نامی خود را به ساینا 

اتوماتیک تغییر دهند همچنین مشتریان خودرو تیبادوگانه سوز نیز 
می توانند مدل خودرو ثبت نامی خود را به تیبا بنزینی تغییر دهند.

لازم به ذکر اســت تکمیل وجه ایــن دعوتنامه ها کاملاً به صورت 
اختیاری بوده و در جهت رفاه مشتریان برای تحویل زودتر خودرو 
صادر شده است. سایپا  اخیرا  اعلام کرد: آن دسته از مشتریانی که 
جزء تعهدات نقدی شهریور ماه به حساب می آیند و کوییک و تیبا 
دوگانه سوز ثبت نام کرده اند بجای تحویل خودروهای مورد نظر از 

گزینه های جایگزین استفاده کنند.

سوئیس به دنبال کانال ارسال غذا و دارو به ایران

 تحریم ظالمانه موجب تاخیر در ایفای تعهدات مان است 

سوئیس درحال مذاکره با مقامات آمریکایی برای برقراری یک کانال مالی با ایران برای 
مبادله محصولات غذایی و دارویی و معافیت از تحریم های اقتصادی ایالت متحده است.
به گزارش ایسنا، رویترز در گزارشی از تلاش دولت سوئیس برای ایجاد یک کانال پرداخت 
مالی به منظور تبادل محصولات غذایی و دارویی با ایران علی رغم تحریم های خصمانه 
دولت دونالد ترامپ خبر داده است.   

آفتاب یزد- گــروه اقتصادی: وضعیت صنعت 
خودروســازی چندان مناسب به نظر نمی رسد  و 
مســئولان مرتبط با این صنعت هشدار می دهند 
چنانچه وضع به همین منوال پیش برود احتمال 
توقف تولید خودرو طی ماه های آینده وجود دارد. 
با این حال برخی کارشناسان می گویند  این ادعا 
نوعی مظلوم نمایی اســت چرا که خودروسازان 
به دنبال مجوز افزایش قیمت  هســتند  و تلاش 
می کنند تا از این طریق رضایت مسئولان دیگر و 
مردم را برای گران کردن بیشــتر خودرو بدست 

بیاورند.
یک  فرضیه دیگر این اســت که خودروسازان به 
دنبال آزاد سازی قیمت هستند تا دستشان برای 
دســتکاری در قیمتها باز باشــد و فرضیه بعدی 
مبتنی بر این اســت که با توجه به  رشد قیمت 
ارز تامین قطعات تولیدی واقعا به مشکل خورده 
و طی ماه هــای آینده این احتمال وجود دارد که  

با توجه به کمبود قطعه، خط تولید متوقف شود.

<احتمال ورشکستگی هست؟
نگرانی از بابت ورشکســتگی و فروپاشی صنعت 
خودرو یک  موضوع نسبتا جدی به نظر می رسد. 
داوود میرخانی رشتی، مشاور انجمن خودروسازان 
ایران روز دوشنبه 5 نوامبر) دیروز (  در خصوص  
احتمال توقف تولید خودرو در صنایع خودروسازی 

در صورت ورشکستگی قطعه سازان هشدار داد. 
او بلافاصله  دلیل احتمال این ورشکستگی را  به 
گردن قیمت گذاری های شورای رقابت انداخت و 
گفت:  تعیین قیمت های نادرست و غیرواقعی از 
سوی شورای رقابت باعث شده که تولید قطعه و 
خودرو با زیان همراه باشد و در صورت ادامه این 
روند با ورشکستگی قطعه سازان، تولید خودرو نیز 

متوقف خواهد شد«.

منظور این مسئول از بیان این هشدار ورود شورای 
رقابت به قیمت گذاری اســت که میرخانی آن را 
تحمیلی می داند و این یعنی خودروساز از فروش 

محصولاتش با این قیمت ها رضایت ندارد.

<چه نقشه ای در سر دارند؟
هنوز رحمانــی به پیچ و خم های وزارتخانه تحت 
امر خود واقف نشده  که خودروسازان مطالبه خود 
را بــر روی میز آن گذاشــته  و انتظار دارند وزیر 
تکلیف آنها را روشــن کند. آنها می گویند: قیمت 
خودرو باید از ســیطره اعمال نظر شورای رقابت 

خارج شود !

اواخر مرداد ماه  و همزمان با بروز نوسانات شدید 
اقتصادی  در ایران، دو خودروســاز بی سر و صدا  
درخواســت افزایش قیمــت را  به رئیس جمهور 
دادند. چند روز بعد خودروســازان درخواســت 
آزادسازی قیمت خودرو را روی میز شریعتمداری 

وزیر وقت صنعت گذاشتند.
بررســی چند تحول عمده در میان خودروسازان 
حاکی از سیاســت نامشخص دولت در قبال آنها 
بود؛ ابتدا ارز 4200 تومانی آنها حذف شد  و اعلام 
شــد که  از این به بعد باید بــا ارز 9 هزار تومانی 

قطعات مورد نیاز خود را وارد کنند.
بررسی روزنامه آفتاب یزد در همان زمان نشان داد 

که  بلبشو در صدور بخشنامه های گمرکی و تضاد 
آنها با بخشــنامه های وزارت صنعت  مزید علت 
بوده که در نهایت این موضوع به ســختی حل و 
فصل شد ؛ و اکنون نیز اختلال در عملکرد سامانه 
ارزی نیما موجب تاخیــر در وارد کردن قطعات 

مورد نیاز قطعه سازان  شده است.

<بحران نمایی برای گران کردن خودرو
مدیر بخش بازرگانی یکی از شرکتهای قطعه ساز 
می گویــد: علــت مصاحبه های اخیر مســئولان 
 خودروســاز و اعــلام وضعیت ورشکســتگی از

دو حالت خارج نیســت ؛ یا می خواهند با زیان ده 
 نشــان دادن خود فرار مالیاتی داشته باشند و یا 
بــه دنبال جــذب حمایت از بالا بــرای بالابردن 
قیمت هــا و حذف شــورای رقابــت در موضوع 

قیمت گذاری ها هستند.
پرویــزی نبود قطعه را هم امری جدی دانســت 
و خاطر نشــان کرد که  در حــال حاضر برخی 
خودروها تولید 90 درصدی می شــود و ســپس 
به علت نبود قطعه در انبار نیمه ســاخته می رود؛ 
تازه زمانی کــه قطعه تامین هم بشــود  هزینه 

دوباره کاری خطوط بسیار بالاست.
وی در پاســخ به این ســوال که خودروســازان 
پول های عظیم پیش فروش را چه کردند، گفت: 
احتمالا آنها بخش زیادی از پول را به حساب های 
خارج منتقل کردند تا قطعاتی را پیش خرید کنند 
اما همان پروسه هم 3 ماه زمان می برد تا به نتیجه 

برسد.
پرویزی در خصوص شایعه ورشکستگی و احتمال 
تعطیلــی خط تولید گفت: میــزان تولید کاهش 
داشــته بطوریکه مثلا ایران خودرو که قبلا روزی 
2700 تــا 3000 محصول تولید می کرد در حال 

حاضر روزی 1100  خودرو تولید می کند.

اقتصادی ۶

رئیس انجمن انرژی بادی ایران:
پروژه های ساخت 

نیروگاه های تجدیدپذیر 
متوقف شده است

رئیس انجمن علمــی انرژی بادی ایران با بیان 
اینکه نیروگاه های تجدیدپذیر کشــور نیازمند 
حمایت دســتگاه های دولتی است، اعلام کرد 
که ساخت پروژه های نیروگاه های خورشیدی و 
بادی به دلیل عدم حمایت های لازم و نوسانات 
نرخ ارز در ماه های اخیر متوقف شــده اســت. 
سید هاشم اورعی روز دوشنبه در نشست خبری 
با اصحاب رســانه و تعدادی از سرمایه گذاران 
انرژی هــای بــادی در محل ساتبا)ســازمان 
انرژی هــای تجدیدپذیر و بهــره وری انرژی(، 
افزود: پروژه های متوقف شده در مراحل مختلف 
اجرا قرار دارند؛ اعتبار اسنادی )ال.سی( برخی 
از این طرح ها گشــایش یافتــه و برخی حتی 
تســهیلات طرح را نیز دریافت کــرده اند.وی 
ادامه داد: با توجه به نوسانات نرخ ارز، هزینه ها 
سه برابر افزایش یافته اما نرخ خرید تضمینی 
در این مدت ثابت بوده است؛ به همین سبب، 
سرمایه گذاران منتظر تعدیل قراردادها هستند 
تا بعد از آن پروژه ها را ادامه دهند.رئیس انجمن 
علمی انرژی بادی ایران اضافه کرد: در این مدت 
برخی بانک های ایرانی به سرمایه گذاران اعلام 
کرده اند که »طرح ساخت انرژی تجدیدپذیر در 
شرایط کنونی توجیه اقتصادی ندارد و نمی توانیم 
ریسک آن را قبول کنیم. اورعی در ادامه با بیان 
اینکه برنامه های پنج ساله درخصوص انرژی های 
تجدیدپذیر اجرا نشــده است، گفت: در برنامه 
ششم توسعه برنامه ریزی شده بود که پنج هزار 
مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر ساخته شود اما فقط 
200 مگاوات محقق شد.وی ادامه داد: در طول 
پنج ســال برنامه، این مسئله پیگیری نشد که 
روند اجرای برنامه چگونه طی می شود؛ بعد از 
پنج سال همان برنامه را مجددا برای برنامه ششم 
توسعه در نظر گرفتند.رئیس انجمن انرژي علمی 
بادي ایران با اشاره به اینکه سیاست هاي کلان 
اقتصادي وزارت نیرو موجب شــده که صنعت 
انرژي تجدیدپذیر ایران به تعطیلي کشــیده 
شــود، گفت: تابلو اســم نیروگاه هاي حرارتي 
را باید به کارخانه تولیــد دود و حرارت تغییر 
دهند. در ادامه این نشســت بهزاد آسایی عضو 
انجمن علمی انرژی های بادی ایران گفت: اکنون 
متوسط بازدهی نیروگاه های تولید برق حرارتی 
38 درصد اســت؛ یعنی 62 درصد انرژی هایی 
کــه برای تولید برق در ایــن نیروگاه ها هزینه 
می شود، از بین می رود؛ علاوه بر این، بخشی از 
برق حرارتی نیز در میسر انتقال تلف می شود، 
در حالی که انرژی هــای تجدیدپذیر در محل 
مصرف مستقرند و چنین تلفاتی ندارد.آسایی 
ادامه داد: با این وضعیت به شما قول می دهم که 
خاموشی ها به دلیل مقرون به صرفه نبودن تولید 
برق حتی در نیروگاه های حرارتی در راه است.

وی گفت: افزایش نرخ ارز به گونه ای بوده است 
که باید قیمت خرید تضمینی برق از نیروگاه های 
تجدیدپذیر حداقل دو برابــر افزایش یابد و به 
840 تومان در هر کیلووات ساعت برسد.عضو 
انجمن علمی انرژی های بادی ایران با اشاره به 
اینکه 7 تا 8 هزار مــگاوات کاغذ برای احداث 
نیروگاه های تجدیدپذیر از ســوی وزارت نیرو 
صادر شده است، گفت: صدور این موافقت نامه ها 
نشان می دهد که وزارت نیرو وظیفه خود را به 
خوبی انجام داده اســت، اما سوال این است که 
با این شرایط فعالان و سرمایه گذاران انرژی های 
تجدیدپذیر نمی توانند به ته خط برسند و نیروگاه 
را احداث کنند.وی ادامه داد: اتفاقا وزارت نیرو نیز 
به دلیل نداشتن بودجه همین را می خواهد که 
سرمایه گذاران قبل از اینکه به ته خط برسند، 

خسته شده و کنار بروند.

گزارش

aftab.yz@gmail.com

39.5 درصد
فارغ التحصیل بیکار داریم

بیکار  تابستان 97 ســهم جمعیت  در 
فارغ التحصیــل آموزش عالــی از کل 

بیکاران 39.5 درصد بوده است.
به گزارش تسنیم، مطابق آمارگیری نیروی 
کار تابستان 97،بررســی نرخ بیکاری 
جمعیت 1۰ساله و بیشتر فارغ التحصیل 
آموزش عالی نشان می دهد 1۸.7 درصد 
جمعیت فعال فارغ التحصیل آموزش عالی 
بیکار بوده اند. این نرخ در بین زنان نسبت 
به مردان و در نقاط روستایی نسبت به 
نقاط شهری بیش تر بوده است. بررسی 
از کاهش  نرخ حاکی  این  تغییرات  روند 
۰.۸ درصدی در تابســتان 97 نسبت به 

فصل مشابه سال قبل است.
 سهم اشــتغال ناقص نشان می دهد که 
1۰.۰ درصد جمعیت شاغل، دارای اشتغال 
ناقص بوده اند. این شاخص در بین مردان 
بیش تــر از زنان و در نقاط روســتایی 
بیش تر از نقاط شهری بوده است. سهم 
اشتغال ناقص در تابستان 97 نسبت به 
فصل مشابه سال قبل ۰.۸ درصد افزایش 

داشته است.
بررسی سهم شاغلین 1۰ ساله و بیش تر 
با ساعت کار معمول ۴9 ساعت و بیش تر 
شاغلین،  درصد   ۴1.۰ می دهد  نشــان 
به طور معمول، ۴9 ســاعت و بیش تر 
در هفته کار می کنند. این شــاخص که 
نماگرهای کار شایســته است  از  یکی 
نشان می دهد که درکشور سهم زیادی 
از شــاغلین بیش تر از اســتاندارد کار 
می کنند. این شــاخص نسبت به فصل 
مشــابه ســال قبل ۰.۲ درصد افزایش 

داشته است.
در تابستان97ســهم جمعیــت بیکار 
فــارغ التحصیل آمــوزش عالی از کل 
بیکاران39.5 درصد بوده است. این سهم 
در بین زنان نسبت به مردان و در نقاط 
شهری نســبت به نقاط روستایی بالاتر 
است. بررسی تغییرات این شاخص نشان 
می دهد که نسبت به فصل مشابه سال 

قبل ۰.1 درصد افزایش داشته است.
 در تابســتان 97 سهم جمعیت شاغل 
فــارغ التحصیل آمــوزش عالی از کل 
شــاغلان ۲3.۸ درصد بوده است. این 
سهم در بین زنان نسبت به مردان و در 
نقاط شهری نســبت به نقاط روستایی 
بالاتر است. بررسی تغییرات این شاخص 
نشان می دهد که نسبت به فصل مشابه 
سال قبل ۲.7 درصد افزایش داشته است.

15۸۰ تومان
نرخ پیشنهادی خرید گندم

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: 
وزارت جهاد کشاورزی قیمت پیشنهادی 
خرید تضمینی گندم برای ســال 9۸ را 
15۸۰ تومان اعــلام کرده که نمایندگان 
مجلس به پایین بودن این قیمت اعتراض 
کردند. عباس پاپــی زاده در گفت وگو با 
فارس، افزود: قیمت پیشــنهادی خرید 
تضمینی گندم برای سال 9۸ که از سوی 
وزارت جهاد کشاورزی اعلام شده 15۸۰ 
تومان است که این قیمت در مقایسه با 

تورم بسیار پایین است.
با  عضو کمیسیون کشــاورزی مجلس 
این  به  اینکه اعضای کمیســیون  بیان 
قیمت پایین اعتــراض کردند، گفت: در 
حالی که پیش بینی می شود تورم کشور 
تا سال آینده به ۴۰ درصد برسد، قیمت 
پیشنهادی 15۸۰ تومان ظلم به کشاورز 
است.  پاپی زاده ادامه داد: براساس قانون 
خرید تضمینی میزان افزایش نرخ خرید 
تضمینــی محصولات کشــاورزی باید 

براساس میزان تورم باشد.
وی گفت: دولت در سال های گذشته هم 
قانون خرید تضمینی را نقض کرد و علاوه 
بر اینکه قیمت محصولات کشاورزی را در 
زمان خودش اعلام نکرد، بلکه نرخ آن را 

نیز با میزان تورم جامعه محاسبه نکرد.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: 
دولت باید بداند کــه ارزش تولید داخل 
چقدر برای کشور با ارزش است، چرا که 
اگر بخواهیم محصولی مانند گندم را وارد 
کنیم با ارز نیمایی حدود ۲۶۰۰ تومان برای 
کشور تمام می شــود. چرا دولت حاضر 
نیست حداقل کیلویی ۲۰۰۰ تومان برای 

کشاورز بپردازد؟!
پاپی زاده همچنین تأکید کرد: کشــور 
نیاز  مورد  روغنــی  دانه های  95درصد 
را وارد می کنــد، همچنیــن در تأمین 
نهاده های دامی نظیر ذرت نیز به شدت 
وابسته ایم، اگر حمایت از کشاورز صورت 
گیرد و نرخ های خرید تضمینی به موقع 
و مناسب اعلام شود، یعنی حداقل قانون 
رعایت شود، بخش زیادی از آن در داخل 
تولید خواهد شد و نیاز به واردات و خروج 
ارز از کشــور به ویژه در شرایط تحریم 

نخواهد بود.

اعداد

وزیر امور اقتصــادی و دارایی گفت: برنامه های 
مشخصی در این وزارتخانه برای عبور از شرایط 
کنونی کشور تدوین شــده است و برای اجرای 
آن اراده آهنیــن داریم. به گزارش ایرنا از وزارت 
امور اقتصادی و دارایی، فرهاد دژپسند در جلسه 
شورای معاونان این وزارتخانه که صبح دیروز با 
حضور رئیس جمهوری برگزار شد، افزود: در این 
وزارتخانه برنامه های مشــخصی تدوین شده تا 
در زمینه اداره بهتر دولت، بهبود فضای کســب 
و کار، ســرعت بخشی به ســرمایه گذاری و در 
نهایت رشــد و حل معضل بیکاری و همچنین 
در زمینه کنترل و مدیریت تورم عملکرد بهتری 

داشته باشیم.
دژپسند گفت: این برنامه ریزی ها در قالب امور 

گمرکات، کارآمدسازی 
کشــور،  مالیاتی  امور 
اصــلاح نظــام بانکی، 
فرصت های  از  استفاده 
گــذاری  ســرمایه 
خارجی، مناطق آزاد و 
بیمه ها  امور  همچنین 
قابل تحقق خواهد بود.

وزیــر امــور اقتصادی 
و دارایــی با بیــان اینکه بازار ســرمایه یکی از 
ابزارهای مهم برای عبور از شرایط کنونی است، 
اظهارداشــت: دولــت، ســرمایه های گرانقدر و 
انباشته شــده ای در اختیار دارد که می تواند با 

زمینه  خصوصی سازی، 
این  از  بهتر  اســتفاده 
دارایی ها را به نفع مردم 
دژپســند  آورد.  فراهم 
شــرایط کنونی را ویژه 
خواند و اراده، همدلی، 
و  تعــاون  همــکاری، 
پشــتکار را از ملزومات 
مقابلــه بــا برنامه های 
سخت دشمن و خنثی کردن این فشارها دانست.
وی ادامــه داد: در دوران پــس از انقلاب، کمتر 
 دوره ای از نظر حساســیت، مشــابه این دوره 

بوده است.

وی بــا تاکید بــر اینکه با یک برنامه منســجم 
می توان از این شرایط ویژه عبور کرد، افزود: در 
کشورمان ابزار، موقعیت و امکانات عالی داریم که 
با استفاده از آنها می توان از این شرایط عبور کرد.

دژپســند با بیان اینکــه وزارت امور اقتصادی و 
دارایی به معنای واقعی کلمه، یک ابر وزارتخانه 
 اســت، گفت: دامنه فعالیت های این وزارتخانه

به گونه ای اســت کــه می توانــد در حوزه های 
مختلف حضور یافته و شرایط را برای عبور از این 

دوران فراهم کند.
وزیــر امور اقتصادی و دارایــی با یادآوری اینکه 
در شــرایط کنونی، دشمن درصدد ناامید کردن 
و انقطاع مردم از حکومت است، افزود: در مقابل، 

ما نیز برنامه های اجرایی مشخص داریم.

دژپسند با اشاره به ضرورت عبور از شرایط کنونی :

برنامه و اراده آهنین داریم

اعطای وام ۹درصدی 
بدون سپرده به سرمایه گذاران

معــاون وزیــر راه و شهرســازی از اعطای وام 
9درصدی بدون ســپرده به سرمایه گذاران در 

محلات هدف طرح بازآفرینی شهری خبر داد.
به گزارش ایبِنا، هوشــنگ عشــایری، معاون 
وزیر راه و شهرســازی و مدیرعامل شــرکت 
بازآفرینی شهری ایران در مراسم امضا و مبادله 
تفاهم نامه مشترک میان شــرکت بازآفرینی 
شــهری ایران، شرکت گروه ســرمایه گذاری 
مسکن و سازمان نوسازی شهر تهران با تأکید 
بر اینکه توسعه فضاهای عمومی شهری یکی 
از محورهــای اصلی برنامه بازآفرینی اســت، 
اظهار کرد: توسعه خدمات روبنایی و زیربنایی 
نیز از دیگر برنامه های بازآفرینی شهری است. 
وی افــزود: دولت در این زمینه در حد بضاعت 
خــود کمک های لازم را ارائه کرده و کســری 
4هزار میلیارد تومانی بازآفرینی شــهری طی 
تفاهم نامه ای با ســازمان برنامه و بودجه کشور 
تأمین شــده اســت که با این مبلغ، خدمات 
روبنایی و زیربنایی به مردم ساکن در بافت های 
هدف ارائه می شود. عشایری با بیان اینکه نقش 
دولت در اجرای برنامه ملی بازآفرینی شــهری 
پایدار حمایتگری است، گفت: منابع مالی  اولیه 
طرح تامین شده و اعطای مشوق های باقی مانده 
آن به عهده شهرداری هاســت که اصلی ترین 

بازیگران موضوع تخفیف ها و مشوق ها هستند.

خبر

از اعلام ورشکستگی تا هشدار نسبت به توقف خط تولید

نقشه جالب خودروسازان
 برای گران کردن قیمت خودرو

ســازمان  رئیــس 
گفت:  تجارت  توسعه 
صادراتی  شرکت های 
از  خوبــی   تجربــه 
تحریم هــا  زدن  دور 
دارند و بلدند در دوره 
جدید چــه کار کنند 
اما بازگــو کردن این 
شــرایط  در  روش ها 

حساس کنونی به صلاح نیست.
بــه گزارش ایرنا، »مجتبی خســروتاج« دیروز 
)دوشــنبه( در خاتمــه مراســم قدردانــی از 
صادرکننــدگان منتخــب صنــدوق ضمانت 
صادرات ایران در جمع خبرنگاران افزود: امروز 
درگیر یــک جنگ اقتصادی واقعی هســتیم، 
بر این اســاس دولتمــردان و بنگاه هــا نباید 
سیاست ها و برنامه های خود را برای حضور در 

بازارهای جهانی بازگو کنند.
وی خاطرنشــان کــرد: اعمــال تحریم هــا از 
ماه ها پیش آغاز شــده اســت و از همان زمان 
راهکارهــای مقابله با آنها را عملیاتی و اجرایی 

کرده ایم.
خســروتاج یادآور شــد: عملکرد شهریورماه و 
مهرماه امســال صادرکنندگان حاکی از رشد 

صادرات است.
»صادرات غیرنفتی در هفت ماهه امسال رشد 
13.5 درصدی داشــته اســت، با این حال از 
برنامه رشــد 21.7 درصدی هدف گذاری شده 

در برنامه ششم توسعه عقب هستیم.«
رئیس ســازمان توسعه تجارت ایران ادامه داد: 
از آنجایی کــه در این ایام بحــث تامین بازار 
داخلی در اولویت اســت، در صادرات کالاها با 
احتیاط حرکت می کنیم، همچنان که صادرات 

برخی اقلام را به دلیل 
داخلی  بــازار  تنظیم 

محدود کردیم.
وی تاکیــد کرد: باید 
شــرایط  ملاحظه  با 
و  کنونــی  ویــژه 
سعی  مردم  انتظارات 
کنیم نظــام بازارها و 
داخلی   قیمت هــای 
بــه هم نخورد و در عین حال تداوم صادرات را 

نیز حفظ کنیم.
خسروتاج بیان داشت: باید با مکانیسم عوارض 
در بازارهــای صادراتی محدودیت ایجاد کنیم؛ 
البته از آنجایی که این موضوع باید به تصویب 
شــورای اقتصاد برسد و در ســازمان برنامه و 

بودجه مطرح شود، زمانبر است.
وی خاطرنشــان کرد: از ابتــدا نیز گفتیم که 
بحث ممنوعیت صــادرات برخی اقلام تا زمان 

فعال سازی مکانیسم عوارض، موقتی است.
معاون وزیر صنعــت ادامه داد: محدودیت های 
صادراتی به گمرکات ابلاغ شــده اما طبق ماده 
11 آییــن نامــه اجرایی اگــر صادرکننده ای 
قرارداد و تعهدی از گذشــته داشــته باشد اما 
اکنــون با ممنوعیت صادرات مواجه شــده، با 
تایید وزارت صنعت این صادرات قابل اجراست 
و به این منظور کمیته ای در ســازمان توسعه 

تجارت ایجاد شده است.
خسروتاج همچنین در پاســخ به پرسشی در 
خصوص جانشینی عراق به جای چین در بحث 
صادرات، این موضوع را نگران کننده ندانست و 
گفت: از ابتدای امسال تاکنون صادرات به چین 
در همسنجی با پارسال رشد داشته اما صادرات 

به عراق از چین سبقت گرفته است.

مشــاور رئیس جمهور 
امــور هماهنگــی  در 
بافت هــای  نوســازی 
فرســوده با بیان اینکه 
زکات ســهم فقراست، 
از  باید  اظهار داشــت: 
ظرفیــت افــرادی که 
بخشی از درآمد و سود 
درآمد خود را به زکات 

اختصاص می دهند، اســتفاده کــرد. در اجرای 
مسکن اجتماعی می توان زمین و زیر ساخت ها 
را در اختیار مردم قرار داد تا از سهم زکات خود 
هرچند واحــدی که می تواننــد در این اراضی 
احداث کنند. خیرین مســکن ســاز می توانند 
خودشان در شناسایی افراد نیازمند اقدام کنند و 
اجاره به افراد واجد شرایط را بر عهده بگیرند. در 
این صورت دولت نباید در واگذاری این واحدها 

به نیازمندان دخالتی داشته باشد. 
اکبر ترکان در گفت وگو با ایلنا درباره اولویت ها 
در بخش مســکن تاکید کرد: مسکن اجتماعی 
طرحی اســت که ســال ها درباره آن صحبت 
می شود اما آیا کســی تا کنون چند صفحه ای 
 درباره مسکن اجتماعی نوشته است که بتوانیم
از آن اســتفاده کنیم؟ این در حالی اســت که 
مسکن اجتماعی در کشورهای اروپایی به اجرا 
رســیده و اجرای آن بر عهده شهردار ی ها تحت 

عنوان ارائه خدمات اجتماعی است.
وی تاکیــد کرد: باید دســتورالعملی تهیه و به 
دولت ارائه شود که دولت در اجرای پروژه مسکن 
اجتماعی از شهرداری حمایت کند. شهرداری ها 
باید معادل یک تا ســه درصد جمعیت شهری 
مســکن اجتماعی بســازند و به مدت 2 سال 
به صورت اجاره ارزان قیمــت این واحدها را در 

گروه هــای  اختیــار 
دهند  قرار  کم درآمد 
و دو ســال دیگر این 
واحدهــا در اختیــار 
خانوارهای  و  گروه ها 

دیگری قرار بگیرد.  
مشاور رئیس جمهور 
هماهنگی  امــور  در 
بافت های  نوســازی 
فرســوده ادامه داد: مسکن اجتماعی باید برای 
حمایت از اقشــار ضعیف کشور طراحی شود و 
اجرای آن باید بر عهده شــهرداری ها در قالب 
خدمات اجتماعی قرار بگیرد. در اراضی متعلق به 
شهرداری ها می توان برای اجرای پروژه مسکن  
اجتماعی سرمایه گذاری شــود و مخاطب آن 
هم باید زوج های جوان کم درآمد یا خانوارهایی 

باشد که توان تهیه مسکن را ندارند.
ترکان با بیان اینکه هر چه سریعتر دستورالعمل 
مســکن اجتماعی باید در هیات وزیران مطرح 
شــود، ادامه داد: باید در شــهرهای در اولویت، 
تعدادی مسکن اجتماعی ساخته شود و نمی توان 
همواره  از یک طرح حرف بزنیم و تنها در مرحله 

حرف آن را رها سازیم.
وی افــزود: در مرحله اول می تــوان به ازای یک 
درصد از جمعیت هر شــهری مسکن اجتماعی 
بسازیم. برای مثال اگر جمعیت شهری 100 هزار 
نفر است که به طور تقریبی جمعیت خانوار آن به 
20 هزار خانوار می رسد بنابراین به اندازه یک درصد 
این 20 هزار خانوار باید مسکن اجتماعی ساخت 
که حدود آن به 200 واحد می رسد. این فرمول را 
باید به کلان شهرها هم تعمیم دهیم و این هزینه 
اجتماعی است که تمام دستگاه های مرتبط باید 

در پرداخت آن سهیم باشند.

تجربه خوب شرکت های ایرانی 
در دورزدن تحریم ها

ترکان: مسکن اجتماعی
 باید هرچه زودتر تحقق یابد

علت مصاحبه های اخیر مســئولان خودروساز و اعلام وضعیت ورشکستگی از دو حالت 
خارج نیســت ؛ یا می خواهند با زیان ده نشان دادن خود فرار مالیاتی داشته باشند و یا 
به دنبال جذب حمایت از بالا برای بالابردن قیمت ها و حذف شــورای رقابت در موضوع 

قیمت گذاری ها هستند


